
совно ЧАЕС, так і Зони 
відчуження загалом. Дав
но на часі створення біо- 
сферного заповідника (та
кий успішно діє в сусідній 
Білорусі). А все, що пов’я
зано з енергетикою, від
нести до сфери профіль
ного міністерства. Ну а 
поки що ситуація така: 
кілька міністерств не мо

правді у так званій 30-кі- 
лометровій зоні є абсо
лютно чисті місцини і є 
такі, де ще дуже довго не 
доведеться щось робити. 
Учений також наголосив 
на одній із серйозних 
проблем, коли за часів 
Януковича з допомогою 
СБУ було фактично витіс
нено з наукових проектів 
учених з Японії, США то
що, спільні напрацювання 
з якими могли б дати змо
гу набагато ширше вико
ристовувати зону відчу
ження і не тільки. Виявля
ється, дозволи на наукову 
співпрацю має надавати 
Кабмін, а механізми досі 
не відпрацьовано. Нато
мість директорів наукових 
установ дедалі частіше 
«запрошували» до СБУ і 
попереджали про те, що 
не можна передавати нау
кові напрацювання іно
земцям. Унаслідок останні 
змушенні були виїхати. 
Насправді, каже вчений, 
мета була — замкнути все 
на сусідній державі.

Генеральний директор 
Науково-дослідного ін
ституту радіаційного за
хисту Ілля Ліхтарьов та
кож висловив думку, що 
60 відсотків зони не ма
ють протипоказань для 
ведення господарської ді
яльності, але до цього 
треба підходити виважено 
і сповна врахувати ті на
працювання, які мають 
учені.

— У нас величезна база 
даних, маємо дослідження 
фактично по кожному на
селеному пункту, — каже 
Ілля Аронович. — І наші 
дослідження свідчать, що 
в багатьох місцях, які бу
ло визначено як забрудне
на територія, радіації фак
тично немає. Натомість є 
місця, де ще 1000 років 
навряд чи можлива якась

жуть узгодити між собою 
дії, що, в свою чергу, дуже 
гальмує процес прийняття 
рішень. Наголошувалося 
також на необхідності пе
регляду організації систе
ми роботи на ЧАЕС. Адже 
вона залишилася з радян
ських часів і вкрай нее
фективна. Одне слово, 
потрібні реформи. А їх не
можливо здійснити без за
лучення фахівців і науко
вої спільноти. Щодо ос
танньої, то, як зазначив 
головний спеціаліст відді
лу екологічної та техно
генної безпеки Інституту 
стратегічних досліджень 
Олег Насвіт, нині постає 
нагальна потреба в пере- 
форматуванні зони, коли 
б частину її можна було 
використовувати. Бо нас

діяльність. А рішення 
про 30-кілометрову зону 
приймалось, так би мови
ти, циркульно, що й зро
зуміло: тоді не було дос
ліджень. Нині такі дослід
ження маємо.

Водночас пан Ліхта
рьов зазначив, що не раз 
намагався донести цю 
думку до колишніх керма
ничів, проте їм вигідно 
залишати все, як є. Чи 
зміниться щось тепер, та
кож невідомо.

Одне слово, проблем 
на Чорнобильській АЕС 
чимало, і від їх розв’язан
ня багато в чому залежить 
наше майбутнє.
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Незабаром відзначатимемо сумні, уже 29-ті, рокови
ни з моменту однієї з найстрашніших трагедій людства 
— аварії на Чорнобильській АЕС. Часу справді спливло 
багато. Утім, і після закриття станції в Чорнобиль
ській зоні, й зокрема на території ЧАЕС, тривають ро
боти. Що саме відбувається на одному з найнебезпечні- 
ших і найскладніших об’єктів нашої країни, нещодавно 
інспектували члени Комітету Верховної Ради України з 
питань екологічної політики, природокористування та 
ліквідації наслідків Чорнобильської катастрофи. З  ними 
на об’єкті побував і наш кореспондент.

розповів Ігор Грамоткін, 
її вдалося розпиляти на 
сім частин і їх по черзі бу
ло знято. Утім, це лише 
на словах усе просто, а 
насправді, каже Ігор Гра
моткін, довелося докласти 
надзусиль. Здавалося, 
розрахували все до дріб
ниць, проте під час де
монтажу шостого фраг
мента кран не зміг його 
підняти і конструкція за
висла в повітрі, довелося 
все розкріплювати назад, 
підключати інженерів, ро
бити нові розрахунки. І це 
за того, що об’єкт радіа
ційно дуже небезпечний. 
Добу мізкували, однак рі
шення таки знайшли. До 
того ж удалося запобігти 
опроміненню персоналу. 
«За весь період після ава
рії ми не отримали жод
ного ліквідатора», — не 
без гордощ|в повідомив 
директор станції.

Загалом, зазначає ке
рівництво, за два останні 
роки від міжнародних до
норів претензій не було.

Як пояснив директор 
підприємства Ігор Грамот
кін, нині 65 відсотків сис
теми виведено з експлуа
тації, також повністю за
вершено будівництво ін
фраструктури, яка потріб
на для зведення арки, і те
пер усі зусилля спрямова
но саме на це. Загалом 
усе, що відбувається на 
ЧАЕС, можна розділити 
на три напрями: це виве
дення підприємства з екс
плуатації, робота за між
народними проектами та 
перетворення об’єкта «Ук
риття» на безпечну систе
му, тобто накриття його 
новою аркою.

Перший напрям перед
бачає активну діяльність 
на промисловому майдан
чику до 2065 року. Уже 
сьогодні тут із реакторів і 
басейнів витримки вилу
чено все паливо. Його пе
ремістили на тимчасове 
збереження до сховища 
відпрацьованого ядерного 
палива. Є ще пошкоджені 
п али вн о-вен ти ляц ій н і 
зборки, вони перебувають 
у басейнах витримки пер
шого і другого блоків і не
забаром мають бути вилу
чені.

До 2022-го мають пов
ністю закрити і законсер
вувати всі реактори. Спо
чатку планувалося до 
2065 року провести всі 
роботи і забути про цю 
територію, проте, врахо
вуючи потенціал персо
налу та інші чинники, 
нині йдеться вже про ін
теграцію майданчика ЧА
ЕС у промисловий ком
плекс України. Примі
ром, організувати пере
робку та зберігання раді
оактивних відходів, від
працьованого палива то
що. Це частково реалізу
ється в рамках другого

згаданого напряму «Між
народні проекти».

Наразі за спільного фі
нансування Заходу та Ук
раїни на ЧАЕС реалізують 
понад 10 проектів.

Щоб розібратися з усі
ма горами та озерами ра
діоактивних матеріалів, 
було збудовано завод із 
переробки рідких радіоак
тивних відходів і комп
лекс для твердих відходів. 
У першому рідкі відходи 
запаюють в ємності й 
опускають у залізобетонні 
контейнери. Щоб зберіга
ти вийняте з реакторів 
відпрацьоване паливо, тут 
звели інше сховище. Ок
ремо варто згадати про 
будівництво Централізо
ваного сховища відпра
цьованого ядерного пали
ва. Досі таке паливо за ду
же великі гроші ми виво
зили в Росію. Там вилуча
лися всі цінні елементи, а 
решту у вигляді радіоак
тивних відходів поверта
ли.

Ну а третій напрям, як 
уже згадувалося, — це но
вий безпечний конфайн- 
мент, або арка.

Її монтують на окремо
му майданчику, і після за
вершення конструкцію 
мають насунути на старе, 
збудоване під час ліквіда
ції аварії, укриття. Тут 
буквально кипить робота.

Ще два роки тому, під 
час моєї поїздки до Чор
нобиля, керівництво 
станції розмірковувало, як 
демонтувати вентиляцій
ну трубу над пошкодже
ним реактором, бо аркою 
її не закрити, а через дуже 
високу радіаційність під- 
ступитися до об’єкта дуже 
складно. Утім, здається, 
учені і спеціалісти станції 
таки знайшли вихід: трубу 
наразі демонтовано. Як

Хоча вони можуть виник
нути. Як зазначалося на 
нараді, серйозною пере
поною на шляху до отри
мання міжнародної до
норської допомоги стало 
внесення змін до подат
кового законодавства. 
Ідеться про норму, яка 
скасовує звільнення від 
оподаткування прибутку 
підприємств, отриманого 
за рахунок міжнародної 
технічної допомоги, яка 
надається. чорнобиль
ським фондам та позбав
ляє іноземні організації, 
які беруть участь у вико
нанні міжнародних чор
нобильських проектів, їх
нього права вести діяль
ність без реєстрації як 
платників податків в Ук
раїні. Це створює неприй
нятний ризик та робить 
незахищеними підрядни
ків, які фінансуються з 
чорнобильських фондів. 
До слова, на квітень намі
чена чергова донорська 
конференція, і від розв’я
зання цієї проблеми бага
то в чому залежатиме її 
результат.

Також невирішеним 
залишається питання від
шкодування Пенсійному 
фонду витрат на виплату 
пенсій, призначених на 
пільгових умовах для лю
дей, що підпадають під 
цю категорію і вийшли на 
пенсію раніше звичайних 
наших громадян. Пенсій
ний фонд періодично 
звертається до суду. Поки 
що це питання вдається 
відтерміновувати, проте 
борги накопичуються. Хо
ча таке саме питання з 
шахтарями свого часу бу
ло врегульовано на дер
жавному рівні, підкреслив 
голова профільного пар
ламентського комітету 
Микола Томенко. Цього 
очікують і стосовно чор
нобильців.

Нині, наголосив Мико
ла Томенко, всі зусилля 
повинні сконцентруватися 
на новій стратегії як сто-

Міфи про Чорнобильську зону 
потребують розвінчання


